
نگاه آخر

جمعه شــب گذشــته رائد فرید زاده، رئیس سازمان ســینمایی در گفت وگویی 
ضبط شده با بهروز افخمی در قالب برنامه سینمایی »هفت« به بحث نشست. 
این اولین گفت وگوی رسمی و تلویزیونی این مقام سینمایی بعد از پایان جنگ 
و حملات اسرائیل به ایران بود. این گفت وگوی تلویزیونی به دلیل ساختارش و 
صحبت های فریدزاده مورد توجه قرار گرفته است. رئیس سازمان سینمایی به 
نکاتی اشاره کرد و قید اظهارنظر کردن درباره برخی مسائل مربوط به سینماگران 
را زد. برجسته ترین موضوعی که به آن پرداخته شد سینما و فیلمسازی در جنگ 
و پس از آن بود اما مسائلی که فریدزاده و افخمی به آن اشاره نکردند و قول های 
تکراری که فریدزاده جلوی دوربین داد، بیشتر از مسائل مطرح شده در این برنامه 

جلب نظر می کند. 

ساختار برنامه و چند ابهام �
این واقعیتی غیرقابل انکار است که مدت هاست تلویزیون با سینما چندان 
سر سازگاری ندارد. بســیاری از فیلم های روی پرده اکران، در تلویزیون اجازه و 
فرصتی برای تبلیغ پیدا نمی کنند و از طرفی بسیاری از سینماگران از رسانه ملی 
طرد شده اند. شب جمعه ششم  تیرماه، پس از مدت ها یک مقام دولتی سینما 
یعنی رئیس سازمان سینمایی به برنامه »هفت« با اجرای بهروز افخمی دعوت 
شده بود اما با شروع پخش این برنامه ساختار آن برای بسیاری با ابهاماتی همراه 
بود. رائد فریدزاده، رئیس سازمان سینمایی به استودیو برنامه »هفت« نرفته بود 
و برنامه در دفتر کار او ضبط شده بود. این برخلاف قاعده همیشگی برنامه های 
ســینمایی تلویزیون اســت. از طرفی »هفت« یک برنامــه گفت وگومحور زنده 
است که همیشه به همین منوال پخش شده اما برنامه جمعه شب گذشته، یک 
گفت وگوی ضبط شده و گزیده شده بود. این در حالی است که استودیو این برنامه 
در ساختمان مورد حمله قرارگرفته تلویزیون قرار نداشت اما توضیحی درباره این 
شــکل از پخش آن داده نشــد. از ابهامات دیگر درباره این برنامه، موضع بسیار 
پایین بهروز افخمی در گفت وگو بود. او که معمولًا در نقد کردن چندان با طرف 
مقابل مماشات نمی کند، در مقابل فریدزاده تنها در مقام تایید صحبت های او 
قرار گرفته بود. افخمی در یک مصاحبه طولانی حتی سوال چالشی هم درباره 
وضعیت ســینماگران از فریدزاده نپرســید و این در حالی اســت که با وضعیت 
نابسامانی که سینمای ایران از منظر مالی و محتوایی درگیر آن است، برنامه را به 

سمت یک رپورتاژ به نفع سازمان سینمایی برده بود.

بلیت سینماها وعده ای که محقق نمی شود �
»بلیت ســینماها نیم بها شد«؛ این جمله خبری اســت که تابه حال بارها از 
سوی مقامات سینمایی بیان شده است. در دوران کرونا در مقاطع حساسی که 
شرایط فروش سینما به وضعیتی غیرقابل کنترل می رسد و... همیشه یکی از 
حربه های مدیریتی برای کنترل بحران، نصف کردن قیمت بلیت سینما بوده، 
کاری که نه تنها تاثیر مثبتی در کوتاه مدت و بلندمدت نداشــته بلکه معمولًا به 
دلیل درنظر نگرفتن سهم سینماداران و تهیه کنندگان، پس از مدتی این طرح 
برداشــته شــده. نکته جالب اما این اســت که با وجود اینکه پنــج روز پیش در 
بسیاری از رسانه های سینمایی اعلام شد که قیمت بلیت سینماها از اول تیرماه 
برای حمایت از سینماگران و کمک به سبد فرهنگی خانواده ها نیم بها خواهد 
شد، اما در زمان تنظیم این گزارش با مراجعه به سامانه های فروش بلیت با این 
واقعیت روبه رو شدیم که این دستور متوقف شده و دوباره بلیت پردیس ها با قیمت 
۱۱۰هزار تومان و سینماهای معمولی با قیمت ۸۸ هزار تومان عرضه می شود. 
بهروز افخمی به عنوان یک گفت وگوکننده که در مقابل رائد فریدزاده قرارگرفته 
بود، درباره این موضوع مهم و محقق نشدن این قول صحبت نکرد. او به جای این 
موضوع سراغ مبحثی ثابت نشده مانند علاقه مردم به سینما رفتن در زمان جنگ 

و ایجاد همبستگی از طریق این هنر رفت. اما هیچ کدام از طرفین گفت وگو به 
این نکته نپرداختند که زمانی که شــهر زیر بار حملات هوایی بود، مردم با چه 

اطمینانی می توانستند در سینماها حضور پیدا کنند؟ 

مسائل مربوط به معیشت سینماگران �
سال هاست که به دلیل مشــکلات اقتصادی ،سینماگران قدیمی درگیر 
مصائب معیشتی هستند. بارها بازیگرانی با انتشار ویدئو و عکس در صفحات 
مجازی درخواســت کمک و بیمه کردند اما هنوز این مســائل حل نشده اند. 
بهروز افخمی درباره طرح نیمه تمام ارتقای بیمه بازنشستگی سینماگران، در 
شرایطی که بحران های اقتصادی دست از سر مردم بر نمی دارد، هیچ سوالی 
نپرسید و فریدزاده هم به این موضوع اشاره ای نکرد. از سوی دیگر، خود رئیس 
ســازمان سینمایی در ابتدای شروع به کارش، درباره کدی صحبت کرده بود 
که برای ارتقای معیشــت اهالی ســینما در نظر خواهد گرفت. اما ترجیح دو 
طرف گفت وگو این بود که درباره مسائلی صحبت شود که محقق شده باشند 
یا ابهامی در آن وجود نداشته باشد. درصورتی که وقتی سینماگرانی که در بدنه 
سینما هستند معیشت مناسبی نداشته باشند، همین سینما راکد هم دیگر 

نمی تواند به راهش ادامه دهد.

فیلم های برنده بدون مجوز و اعضای ایرانی آکادمی اسکار �
یا گفت وگوی رائد فریدزاده و بهروز افخمی خیلی پیش تر از این ضبط شده 
بود یا در دستور کار صحبت هایشان پرداختن به فیلم های بدون مجوزی که این 
روزها در جشــنواره ها شرکت می کنند و جایزه می برند، جایی نداشت. فیلمی 
مانند »تصادف ســاده« ساخته جعفر پناهی که توانست نخل طلای جشنواره 
کن را از آن خود کند یا فیلم »بیداد« ســاخته ســهیل بیرقی که این روزها برای 
اکران در جشنواره کارلوویواری جمهوری چک خود را آماده می کند و به صورت 
کاملًا زیرزمینی در ایران ساخته شده. از طرفی موضوع مهمی که در این روزها 
بحث بیشتر محافل سینمایی است انتخاب چهار سینماگر ایرانی برای عضویت 
در آکادمی اسکار است که خبرش روز پنج شنبه رسانه ای شد. در آن خبر آمده 
پیمان معادی، ســعید روستایی، شیرین سوهانی و حســین ملایمی از سوی 
آکادمی علوم و هنرهای سینمای آمریکا برای عضویت در آکادمی اسکار دعوت 
به عمل آورده. موضوع مهم و قابل توجه که رئیس ســازمان سینمایی کشور در 

گفت وگویش به آن اشاره نکرد و افخمی هم درباره آن سوالی نپرسید. 

اکران ضربه دیده �
یکی از آسیب های جدی ای که در دوران حملات اسرائیل به مسائل فرهنگی 
وارد شــد، ترس مردم از حضور در ســینماها بود. فیلم هایی مانند »پیر پسر« یا 
»بی سر و صدا« که پس از مدت ها در محاق توقیف بودند، بالاخره از هفته پایانی 
خردادماه ۱۴۰۴ مجالی برای اکران پیدا کردند اما شروع جنگ و حملات ارتش 
اسرائیل شرایط اکران آن ها را تحت الشعاع خود قرار داد. فیلم هایی اجتماعی که 
باید آنها را در سینما دید و مناسب تمام اقشار جامعه هم نیست که بتواند مخاطب 
عام را جلب کند در شرایطی روی پرده سینما رفتند که هنوز تبلیغات شان شروع 
نشده شهرهای ایران زیر حملات رژیم صهیونیستی قرار گرفت. موضوعی مهم 
و قابل بررســی که باید در اولین گفت وگوی تلویزیونی رئیس سازمان سینمایی 
به این مسئله و مشکلاتی که برای تهیه کننده سینماداران و حتی مخاطبی که 
مدت ها منتظر اکران آثار این چنینی در سینما بود به آن پرداخته می شد. اما بهروز 
افخمی ترجیح داد درباره اکران فیلم های خارجی در ســینماها و تاثیری که بر 
گیشه خواهد گذاشت از رئیس سازمان سینمایی سوال بپرسد و رائد فریدزاده هم 
در جوابش درباره اکران نسخه مرمت شده فیلم های قدیمی حرف بزند. درواقع 
گفت وگوی برنامه »هفت« هیچ حل مسئله ای نداشت و جز چند نقل قول درباره 
اختصاص رایانه برای دهک های پایین که حتی زمان تحقق آن مشخص نشد و 
جمله ای شعاری و انگیزشی در جهت اینکه هرکسی که درباره ایران فیلم بسازد، 
می تواند کار تولید را شروع کند این گفت وگو آورده ای برای شرایط وخیم سینمای 

ایران در این روزها نداشت.

 صحبت های رائد فریدزاده رئیس سازمان سینمایی با بهروز افخمی
برای سینما و سینماگران دلگرم کننده نبود

یک گفت وگوی ناتمام
کتابخانه

آموزش علمی علم اقتصاد
تازه ترین کتاب تألیفی اقتصادی نشر نی، به نام 
»اقتصاد کلان نوین« منتشر شد. این کتاب را 
محمدحسین رحمتی و کوثر یوسفی نوشته اند 
و رویکردی است به الگوسازی تعادل عمومی بر 
مبنای اصول اقتصاد خُرد. کتاب »اقتصاد کلان 
نوین« تلاشی است جهت آشنایی مخاطبان تا 
با مفاهیم اساســی نظیر بهینه سازی، تقاضا، 
عرضه، تسویه  بازارها و قیمت تعادلی آشنا شوند. 
نویسندگان در این اثر پیچیدگی های عملیاتی 
اقتصادی محدودیت های نقدینگی،  مفاهیم 
مالیات، ناهمزمانی ها، عدم قطعیت و تأثیر آن ها 
بر تعادل اقتصادی را شــرح می دهند. رویکرد 
نویسندگان کتاب اقتصاد کلان نوین، آموزش 
الگوسازی اقتصادی اســت. آنها کوشیده اند 
در پنج فصل مجزا و بــه دور از هرگونه پیچیدگی های زبانی و لحن پرطمطراق، 
مفاهیم اصلی الگو سازی اقتصادی را با تاکید بر اقتصاد کلان آموزش دهند. به 
باور نویسندگان برای ترویج علم اقتصاد در کشور باید الگوهای مبتنی بر فلسفه 
علم اقتصاد با استفاده از داده های اقتصادی بومی سازی، سپس به مخاطبان 
آموزش داده شود. کتاب »اقتصاد کلان نوین« در ۳۳۲ صفحه و با قیمت ۵۶۰ 

هزار تومان توسط نشر نی، به بازار عرضه آمده است.

نام کتاب:  اقتصاد 
کلان نوین

نویسندگان: 
محمدحسین 

رحمتی، کوثر یوسفی
نشر: نی

تاریخ

عرضه اولین آیفون
آیفون یک گوشی تلفن هوشمند همراه است که در روز ۲۹ ژوئن ۲۰۰۷ 
توســط اســتیو جابز، مدیرعامل وقت شــرکت اپل معرفی شــد. آیفون 
صفحه کلید ندارد و تنها از یک کلید home برخوردار است که با فشردن 
آن، کاربر به صفحه اصلی یا خانه منتقل می شود. بعد از معرفی آیفون ۷، 
این کلید لمسی شد و پس از معرفی آیفون ایکس، به کلی از آیفون حذف 
شد. فقط دو گوشی آیفون اس ای ۲ و آیفون اس ای ۳ بودند که با این که 
 home پس از آیفون ایکس معرفی و عرضه شدند، ولی همچنان از کلید
بهره می بردند. در ســال ۲۰۲۴، اپل با فروش ۲۲۵/۹ میلیون دستگاه 
آیفون، همچنــان به عنوان پرفروش ترین برند گوشــی های هوشــمند 
در جهان باقی ماند. این رقم حدود ســه میلیون بیشــتر از سامسونگ 
اســت که ۲۲۲/۹ میلیون گوشی فروخت. درمجموع اپل و سامسونگ 

۱۸ درصــد از ســهم بــازار را در 
اختیار داشــتند. با این حال، در 
مقایســه با سال ۲۰۲۳، اپل یک 
درصــد کاهــش فروش داشــته 
است. مدیرعامل شرکت اپل نیز 
به تازگی اعلام کرد کــه آیفون از 
سال ۲۰۰۷ تا هم اکنون بیش از 
۲/۱ میلیارد فروش داشته است.

 چهره

سالمرگ منتقد شاملو و فروغ
در دهه ۴۰ وقتی »جنگ ادبی اصفهان« در حال تغییرات موثر و بنیادین 
در ادبیات ایران بود در کنار هوشــنگ گلشــیری، احمــد امیرعلایی و 
ابوالحســن نجفی، چهره دیگری هم بود که به منتقد شــعر نو شــهرت 
داشــت؛ محمد حقوقی، شاعر و نویســنده اصفهانی که در رشته ای از 
نقدهای ادبی به معرفی آثار پیــروان نوگرای نیمایی پرداخت.  او پس از 
تحصیل در دانشگاه تهران نخستین سروده هایش در دهه ۳۰ منتشر شد 
و در همین ســال ها با نادر نادپور، ســیمین بهبهانی و سیاوش کسرایی 
آشنا می شود و مراوده ادبی با آنها شکل می دهد که سال های سال ادامه 
می یابد. کتاب معروف او به نام »شــعر نــو از آغاز تا 
امروز«، یکی از بهتریــن مجموعه ها در معرفی 
رهروان شعر نو است. محمد حقوقی طی چند 
دهه فعالیت ادبی، نزدیک ۳۰ جلد کتاب شعر 
و نقد شعر منتشر کرد. برخی از آثار شعری او 
مثــل »زوایا و مــدارات« و »از دل تا دلتا«، مورد 
توجه شــاعران نوگــرا و طرفــداران این 
سبک ادبی قرار دارد. محمد حقوقی 
هشــتم تیرماه ۱۳۸۸ در زادگاه خود 

اصفهان درگذشت.
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اینترنت بازی نیست

 یادداشــت آقای جــواد لاریجانی در خبرگــزاری فارس، 
یادداشت مفصلی است. کلیت صحبت های ایشان نکته 
جدیدی ندارد، فقط آمرانه تر اســت و گویی که تنها ایشان 
می دانند در این وضعیت مبهم چه باید کرد و نکرد. ایشان 
که خبرگزاری فارس سمت شان را »تحلیلگر ارشد مسائل 
بین الملل« عنوان کرده، در انتهای یادداشــتی که گویی 
نقشه راه کشور برای رسیدن به ثبات و امنیت است مصرانه 
خواستار این شدند که »اینترنت بازی« را لااقل برای چند 
ماه متوقف کنند. در جایی از این یادداشت، جواد لاریجانی 
»دسترسی آزاد به اطلاعات« و »تسهیل تعامل با محیط های 
اجتماعی فضای مجازی« را شعارهای ساختگی می داند. 
به خاطر تعدد بــرادران لاریجانی که هرکــدام در همه این 
چند دهه سمت بالایی در مدیریت کشور داشته اند، ممکن 
است که خواننده این پنج برادر بزرگوار را با یکدیگر اشتباه 
بگیرد. ایشان به جز  تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل، در 
حال حاضر مدیر پژوهشگاه دانش های بنیادی هم هستند. 
پیش تر هم دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه بودند. از منظر 
هر سه  شأنِ ایشان )مدیرارشد حقوق بشر، مدیر پژوهشگاه 
و سیاستمداری با سال ها تجربه( سخنان شان در یادداشت 
مزبور نه فقط عجیب که ترســناک است. عجیب است که 
مدیر یک پژوهشگاه که حتماً خود هم باید بهره ای زیاد از 
دانش داشته باشد، با تفکر انتقادی و مهم تر از آن با چگونگی 
مواجهه با یک مسئله بیگانه باشد. در مواجهه با چنین حرفی 
اول از همــه باید به آنچه در جهان روال و رویه بوده اســت، 
نگاه کرد. اینترنت ایران یکی از بدترین اینترنت های جهان 
است. از نامتصل ترین کشورها به شبکه جهانی هستیم. 
همه کشورهای دیگر هم دشمنانی دارند که می خواهند 
به آنها نفوذ کنند. پس اینکه اینترنت نیم بند ایران را عامل 
اصلی نفوذ دشــمن بدانیم لااقل با آنچــه رویه همه دیگر 
جهان است، همخوانی ندارد. سال هاست متخصصان امر 
می گویند که فیلترشکن ها همچون اسب تروا، اصلی ترین 
عامل دسترسی دشمن به فضای سایبریست. این چندسال 
اخیــر که فیلترشــکن ها دیگر تابلوی تبلیغاتی ســازمان 
موســاد شده بود برای جذب نیرو در ایران. همچنین یکی 
از مهم ترین نقاط ضعف ما در امنیت فضای سایبری، نبود 
نیروهای متخصصی است که با دانش و هوش خود پاسدار 
این فضا باشند؛ نیروهایی که به جای کار در این خاک، هر 
کدام شان در یکی از شرکت های مشهور غرب و شرق عالم 
مشغول به کار هستند. کاش آقای لاریجانی متوجه باشند 
که یکی از عوامل رانده شــدن ایــن نیروهای متخصص، 
همین عدم اتصال شان به جهان است و اینترنتی که برای 
اپلای کردن دانشــگاه هم باید هــزار بدبختی و مصیبت 
می کشیدند. آقای لاریجانی احتمالًا فقدان چنین نخبگانی 
را در پژوهشگاه خودشــان حسابی درک کرده اند. عجیب 
اینکه آقای لاریجانی سال ها یکی از مدیران ارشد حقوق بشر 
در ساختار سیاسی کشور بوده است و حالا او دسترسی آزاد 
به اطلاعات را شعاری ساختگی می داند. اینکه  »دسترسی 
آزاد به اطلاعات« را این روزها ساختگی بدانیم، مانند این 
اســت که گزاره حق برخورداری از بهداشت و حتی حیات 
را ساختگی بدانیم. سخن ایشان به عنوان کسی که سال ها 
بر مسند حقوق بشری بوده، فقط در حالی قابل درک است 
که بپذیریم ایشــان، »اطلاعات« در حق دسترسی آزاد به 
اطلاعات را با اطلاعات طبقه بندی شــده امنیتی اشتباه 
گرفته انــد. اینکه مردم حتماً باید به اطلاعات دسترســی 
آزاد داشــته باشند یک سخن اســت؛ اینکه مسئولان در 
حفظ اطلاعات طبقه بندی شده ای که دسترسی دشمن 
به آنها امنیت را به خطر می اندازد، یک بحث دیگر اســت. 
بعید می دانم هیچ کســی در دومی شــک داشته باشد و 
بعید می دانم هیچ آزاداندیشــی اولی را ســاختگی بداند. 
صحبت های جواد لاریجانی در این وضعیت ترسناک هم 
است. در وضعیتی که ثابت شد ما جز خودمان هیچ کس 
را نداریم، همه دوستان منطقه ای و فرامنطقه ای هم از قرار 
معلوم دوستان زمان صلح اند، وضعیتی که فرقه اینترنشنال 
نشسته است تا از قطره آبی در ایران سونامی بسازد، اینکه 
آقای لاریجانــی به این راحتی مردم را دلســرد و بدتر از آن 
مشوش می کند حقیقتاً ترســناک است. اینکه کسی که 
تقریباً دوسوم عمرش را در کسوت سیاستمدار زیسته است، 
مردم مضطرب و داغدیده را نگران کند و یکی از مهم ترین 
اسباب زندگی آنها را بازی بداند نه فقط عجیب که ترسناک 
اســت. ترسناک از این بابت که دیگر سیاستمداران همی 
در این شرایط خوف و رجا، شرایطی که به قول آن مسئول 
راهی جز همبستگی نداریم به روال همیشه در نظر و عمل 
راه قطبی کردن جامعه پیش گیرند. عجیب است که آقای 
لاریجانی در کسوت تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل، جهان 
را چنین ســاده درک می کند و گمان می کند که با محروم 
کردن مردم از اینترنت کسی جز مردم ضرر خواهند کرد و 
ترسناک اینکه ایشان از شأن کارشناسی ارشدی و حیطه 
نظر در کســوت اجرایی و تصمیم گیری بتوانند تاثیرگذار 
باشــند. درنهایت کاش یکی به گوش ایشان برساند که نه 
اینترنت بازی است نه امنیت، ازقضا بازی اصرار به تکرار راه 

شکست خورده در این روزگار خاکستریست.
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